
سیگنال مهم از قم و پاستور به قانون حجاب
کید  تا تلویزیونی  گفت وگوی  در  پزشکیان  مسعود 
که قانون حجاب قابل اجرا نیست، اما این سخن  کرد 
رئیس جمهور نه به انتقاداتی که به این قانون وارد است، 
خاتمه می دهد و نه از نگرانی ها برای ابلاغ و اجرای آن 
می کاهد. دلیلش آن است که محمدباقر قالیباف، رئیس 
که طبق قانون می تواند در  کسی  مجلس یعنی همان 
صورت امتناع رئیس جمهور از ابلاغ یک قانون، دست به 
کار شده و شخصا وارد عملا شود، پیش تر گفته این قانون 
روز ۲۳ آذر ابلاغ خواهد شد. رئیس قوه قضاییه نیز در 
گرچه گفت  سخنان اخیر خود در صحن علنی مجلس ا
این قانون وحی منزل نیست و می توان ایرادات را طی 
کید کرد که قانون وضع شده  گفت وگو با مجلس حل کرد، تا
باید ابلاغ و اجرا شود. از اظهارات و مواضع سران قوا نسبت 
به قانون حجاب این طور برمی آید که نسبت موافقان و 
ح  مخالفان ۵۰ -۵۰ است لذا می توان امیدوار بود که طر
ایرادات و هشدار نسبت به تبعات اجرای این قانون، بتواند 
مسئولان امر در بخش های مختلف را متوجه حساسیت 
موضوع کرده و این نسبت را به نفع مخالفان تغییر دهد. 
یکی از مهم ترین مسائلی که این قانون پدید خواهد آورد و 
لازم است به آن توجه ویژه شود، بساط کنترل شهروندان 
از یکدیگر است. در بند های متعددی از قانون حجاب 
به گزارش های مردمی اشاره شده است. مثلا بر اساس 
این قانون فراجا موظف شده به »ایجاد سامانه های لازم 
برای دریافت گزارش های مردمی« یا ماده ۳۶ این قانون 
می گوید که »مردم می توانند گزارش ارتکاب جرائم موضوع 
این قانون و عدم رعایت این قانون توسط دستگاه های 
که در این قانون برای آنها تکلیف تعیین شده است را به 
سامانه مردمی فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران گزارش دهند.« در تبصره ۲ ماده ۵۴ نیز آمده است 
کسی باید ظرف ۲ ماه امکان گزارش دهی  که ایستگاه های تا
گر  مشتریان و رانندگان خود را فراهم کنند و رانندگان ا
تخلف مسافر را گزارش کنند از جریمه معاف می شوند. این 
تلاش برای استفاده از گزارش های مردمی برای شناسایی 
افرادی که به قول نویسندگان این قانون بدپوششی یا 
بی عفتی کرده اند، اما موضوع بسیار حساس و پیچیده ای 
است. تمرکز قانون حجاب بر گزارش های مردمی یعنی 
گروهی از مردم در برابر گروه دیگر قرار بگیرند و این به 

معنای افزایش تنش اجتماعی خواهد بود. 

   نظر دولت
این قانون و مشخصا بخش اخیر آن منتقدان بسیاری 
دارد. یکی از منتقدان جدی آن، اما خود دولت است. 
دوربین  مقابل  در  پزشکیان  حرف های  شاهدش 
تلویزیونی  گفت وگوی  در  رئیس جمهور  صداوسیما. 
کید بر اینکه  خود وقتی حرف به قانون حجاب رسید با تا
قابلیت اجرا ندارد، گفت: »در این رابطه خیلی بحث داریم 
می خواستند اوایلی که ما آمدیم اجرا کنند. از نظر اجرایی 
خیلی ابهام دارد می خواهیم یک چیزی را درست کنیم 
ممکن است با مداخله بدتر شود. قرار است گفت وگو کنیم 
تا هم اصول و ارزش خودمان را داشته باشیم و هم کاری 
که وفاق و همدلی جامعه را به هم بزنیم. از نظر  نکنیم 
من که باید اجرا کنم خیلی از مسائل در این قانون جای 
سؤال دارد. باید کسانی که می خواهند این کار را کنند، 
مهارت و توانمندی برای اجرا داشته باشند من این بستر 
را در سیستم اجرایی کشور نمی بینم. باید گفت وگو کنیم.« 
کنید من راننده اسنپ هستم و  وی ادامه داد: »فرض 
خانمی سوار ماشین می شود که حجاب کامل را ندارد و ما 
می خواهیم چه کار کنیم؟ هم راننده و هم مسافر را جریمه 
کنیم! یا رستوران دارم و خانمی که حجاب کامل ندارد وارد 
می شود و صاحب رستوران و آن خانم، هردو را جریمه کنیم؟ 
با این روش امکان پذیر است؟ کاری نکنیم کسانی که ربطی 
به آنان ندارد هم ناراضی شوند. نظام آموزش و پرورش ما در 
این زمینه مشکل داشته است که ما آن جا موضوع را حل 
نکرده ایم و اینجا می خواهیم بیایم و موضوع را این گونه حل 

کنیم؟ آیا می شود؟«

   پیام جامعه؛ دو قطبی نسازید
ارائه  برای  حجاب  ترویج  حامی  گروه  کارگیری  به 
گزارش های مردمی شاید در نگاه اول کارآمد به نظر برسد، 
اما تبعات اجتماعی بسیاری خواهد داشت. تبعاتی که 
مثالش  می شود.  مشاهده  جامعه  در  هم  حالا  همین 
همین ویدیویی که از برخورد با یک آمر به معروف منتشر 
شده است که در آن یک خانم از مغازه دار می خواهد که به 
فرد بدحجاب خدمات ارائه ندهد و اقدام به فیلم برداری 
می کند. اما برخلاف انتظار جمعیت در اطراف او جمع شده 
و شروع به انتقاد می کنند. در این ماجرا کاملا روشن است 

که التهاب بسیار اوج می گیرد. 

    گزارش های مردمی 
کید قانون عفاف و حجاب به استفاده از گزارش های  تا
مردمی در روز های اخیر با انتقادات بسیاری از سوی 
شریفی  علی  مثلا  است.  بوده  همراه  نیز  کارشناسان 
زارچی، استاد دانشگاه در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»می خواهند ملت ایران را خبرچین کنند. کاسب و پزشک و 
مدیر شرکت و مجتمع مسکونی مجبورند تصاویر دوربین ها 
را به پلیس بدهند تا با هوش مصنوعی، بانوان را شناسایی 
کسی اینترنتی رسما خبرچین  و جریمه کنند. رانندگان تا
مسافران خواهند شد. این حمله به حقوق یک ملت 
است«. عباس عبدی نیز نوشت: »قانونی که اجرای آن جز با 
خبرچینی مردم و حتی به کارگیری اتباع خارجی علیه مردم 
خود ممکن نشود، به معنای واقعی ضدقانون است. در این 
قانون باید مردم را تبدیل به خبرچین کرد تا علیه خودشان 
خبرچینی کنند. فرض کنید کسی در خیابان خفت گیری 
کند؛ فوری مردم اطلاع می دهند یا حتی به حمایت از 
گر  قربانی می شتابند، نیازی هم به الزام قانونی ندارند. ا
صدای مشکوکی از خانه همسایه بشنوند فوری به پلیس 
خبر می دهند. آیا کسی آنان را ملزم به خبرچینی می کند؟ 
؛ زیرا می دانند آنجا ممکن است جرم واقعی رخ بدهد،  خیر
نه رفتاری که هر روز در کوچه و خیابان به صورت عادی از 

سوی زنان در حال انجام است«.

با  صداوسیما  مواجهه  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
دولت های مختلف همواره محل سوال و چالش بوده است. 
اینکه چرا در دولت های متبوع و مورد حمایت خودشان رویکرد 
همراه و هماهنگ را اتخاذ کرده اند، اما در دولت های دیگر رویکرد 
تقابل جویانه در پیش گرفته اند، اینکه چرا صداوسیما در مواجهه 
با دولت ها استاندارد دوگانه داشته و دارد از جمله پرسش هایی 
است که پاسخ به آنها می تواند حداقل علل برخورد متفاوت با 
دولت ها را نمایان کند. نمونه واضح این امر را می توان در نوع 
مواجهه صداوسیما در برخورد با دولت های احمدی نژاد و رئیسی 
و تفاوت آن در برخورد با دولت های خاتمی، روحانی و پزشکیان 
دید. چه اینکه در دولت های متبوع مدیران صداوسیما تمامی 
اقدامات دولت پوشش داده می شد و حتی در بسیاری از مواقع 
برای برخی پروژه های دولت رپرتاژ هم می رفتند، اما در دولتی 
که مورد وثوق مدیران ارشد صداوسیما نیست، یا پوشش لازم 
داده نمی شد و یا اینکه بعضا صرف نظر از پوشش اقدامات 
مثبت دولت، بیشتر به حواشی علیه دولت پرداخته می شد. 
این در شرایطی است که مسعود پزشکیان از زمانی که به ریاست 
کید داشته و تحقق  جمهوری رسیده بارها بر مساله وفاق ملی تا
آن را نیز در همدلی و همکاری همه ارکان نظام قوا و دستگاه های 
گیر  مختلف دیده است. لذا صداوسیما نیز به عنوان رسانه فرا
کشور باید به این وفاق باور داشته باشد و رویکردهای همدلانه  
و همراه با دولت را در پیش بگیرد. اما نه صداوسیما بلکه سایر 
رسانه های منتقد و دست راستی گرچه به ظاهر از وفاق می گویند، 
اما در واقع وقعی به این مساله مهم نمی نهند و در نهایت منویات 
و اهداف خود را پی می گیرند. همین رویکرد است که باعث شده تا 

جامعه صداوسیما را به عنوان رسانه ای بی طرف نپذیرد. 
   گفت وگوی چالشی

شامگاه دوشنبه رئیس جمهور در دومین برنامه تلویزیونی 
مقابل دوربین های تلویزیون قرار گرفت تا پاسخگوی سوالات 
مجریان درخصوص مسائل مختلف کشور در حوزه های متفاوت 
از مسائل اقتصادی و اجتماعی تا سیاست داخلی و سیاست 
خارجی باشد. این در حالی است که سابق بر این زمانی که 
کثریت  صحبت از گفت وگوی تلویزیونی رئیس جمهور می شد ا
وقت در اختیار  رئیس جمهور قرار می گرفت تا به صورت مبسوط 
پاسخگوی سوالات و مطالب مطروحه باشد. آنچه در گفت وگوی 
تلویزیونی مسعود پزشکیان با مردم رخ داد چیزی جز این بود 
و گویا قرار بود که مردم به جای پرسش و پاسخ شاهد مناظره 
میان رئیس جمهور و مجریان باشند.  چه اینکه در بخش هایی 
از این مصاحبه حتی به نظر می رسید که المیرا شریفی مقدم 
به عنوان مجری خود را در مقام مناظره با رئیس جمهور می بیند! 
بعضا نیز با حرکات چشم و ابرو یا نگاه کردن به ساعت و... سعی 
کرد که نقش ویژه ای در این برنامه ایفا کند و پیام خود را به 
مخاطب برساند! انگار به جای صحبت رئیس جمهور با مردم  و 
به بیان دیگر گزارش عملکرد پزشکیان در جایگاه رئیس جمهور 
کامل به  کشیده شود، اما در مقابل اجازه پاسخ  به چالش 
رئیس جمهور داده نشود. چنانکه بارها از سوی مجریان برنامه 
کید می شد که زمان ما کوتاه است و پرسش ها زیاد  به این نکته تا
تا پزشکیان نتواند آنطور که می خواهد به پرسش ها پاسخ دهد. 

نمونه این امر نیز زمانی بود که پزشکیان در حال پاسخگویی 
به یک سوال به المیرا شریفی مقدم اشاره کرد که شما به ساعت 
خود نگاه می کنید و من متوجه می شوم که باید کمتر صحبت 
کنم و کوتاه پاسخ بدهم. این رویه ای بود که بسیار از سوی 
کاربران فضای مجازی و اصحاب رسانه مورد انتقاد قرار گرفت 
و همه مجری اصلی برنامه یعنی المیرا شریفی مقدم را  هدف 
نقدهای خود قرار دادند که چرا برنامه ای را که بسیار خوب 
می توانست در مسیر پاسخ به ابهامات و شفاف کردن موضوعات 
قابل بحث پیش برود، به چالش آن هم نه در جهت شفافیت 
و ابهام زدایی بلکه در مسیر گیر انداختن رئیس جمهور پیش 
رفت. واقعیت این است که اتفاقا گفت وگوی چالشی بسیار هم 
غ از اینکه  خوب و مطلوب است و باعث می شود که مسئولان فار
رئیس جمهور باشد یا دیگری صادقانه و شفاف با جامعه سخن 
بگویند. اما اینکه در این نوع گفت وگو مجری برنامه بخواهد با 
سویه گیری ها و سوالات چالشی مشخص رئیس جمهور را به 
گوشه رینگ ببرد و او را تحت فشار بگذارد اساسا قابل پذیرش 
نیست و جامعه نیز این موضوع را به خوبی درک نمی کند. هر 
چند تلاش های شریفی مقدم آنطور که می خواست به سر انجام 
نرسید و پزشکیان کاملا مسلط و آرام پاسخ پرسش های وی را 
داد تا خانم مجری نتواند به آنچه می خواست برسد. هر چند 
حواشی دیگری نیز در این میان دیده شد که بسیاری از کاربران 
مجازی آن را  به عملی شدن یکی دیکر از وعده های پزرشکیان 
یعنی آزادی بیان تعبیر کردند. جایی که المیرا شریفی مقدم با 
جسارت تمام خطاب به پزشکیان گفت: »آقای رئیس جمهور 
خیلی صریح می پرسم؛ خیلی شفاف پاسخ دهید.« وی حتی نه 
اجازه پاسخگویی به رئیس جمهور می داد و نه به همکارش اجازه 
گر بازگشتی به گذشته و گفت وگوهای  پرسشگری در حالی که ا
تلویزیونی شریفی مقدم با سیدابراهیم رئیسی؛ رئیس جمهور 
فقید را به یاد بیاوریم درخواهیم یافت که مجری تلویزیون 
هیچگاه این چنین بی پروا صحبت نمی کرد و صرفا به تایید 
رئیس جمهور و تعریف از عملکردهای دولت می پرداخت. در 
همین راستا نیز یک کاربر فضای مجازی نوشت: »چرا خانم 

رئیس جمهور  به  نامحبوب  تحکمی  با  شریفی مقدم  المیرا 
می گویند: صریح! صریح! آیا احساس بازجویی کردن دارید؟ یادم 
نمی آید با رئیس دولت سیزدهم چنین جرأتی کسی می داشت! 

پس فرق می کند چه کسی رئیس جمهور باشد!«
کنش ها     وا

گفت وگوی رئیس جمهور با المیرا شریفی  و علی ظهوریان 
کنش ها نیز نه به  کثر وا کنش های بسیاری همراه بود و ا با وا
صحبت های پزشکیان که به نوع مواجهه و برخورد مجریان 
شریفی مقدم  روی  برنامه  بیشتر  که  چند  هر  بود.  برنامه 
می گذشت و ظهوریان چندان ظهوری در برنامه نداشت و در 
سایه قرار گرفته بود.  عبدالرضا داوری، فعال سیاسی در ایکس 
نوشت: »دیشب که لحن پرخاش جوی مجریان صداوسیما با 
دکتر پزشکیان و بردباری او را دیدم، اندیشیدم که چقدر این 
مرد به امام علی)ع( تأسی دارد، آنجا که امام می گویند: با من 
آنگونه که با جباران سخن می گویند، سخن مگویید و چنانکه از 
کمان بدخشم پرهیز می شود از من نپرهیزید و با ظاهرسازی  حا
با من رفتار نکنید«. غلامحسین کرباسچی نیز نوشت: »آقای 
پزشکیان باید روال صدا وسیما را بهم بزند. ضرورتی ندارد که 
ایشان بیش از یکساعت در مقابل دوربین صداوسیما بنشیند 
و حرف بزند. ایشان می تواند هر وقت که تمایل داشت رسانه ها 
را دعوت کند و تنها دو جمله بگوید که برای مردم قابل قبول 
باشد. وگرنه حضور در برنامه هایی که از قبل معلوم است که 
کنشی  در آن چه گفته خواهد شد، فایده ای ندارد«. اما در وا
متفاوت رحمت ا... بیگدلی، فعال سیاسی اصلاح طلب نوشت: 
»می گویند: چرا خانم المیرا شریفی در مصاحبه با دکتر پزشکیان 
وارد چالش شده است، اما در دوران رئیسی چنین جرأتی 
نداشت؟ اصلا ما از پزشکیان حمایت کردیم و به  او رأی دادیم 
که خبرنگاران از رئیس جمهوری نترسند و با او مصاحبه چالشی 
گی های حکمرانی خوب پاسخگویی و  داشته باشند. از ویژ
شفافیت است. این که خبرنگاران از امثال احمدی نژاد و رئیسی 
کی  می ترسیدند و از خاتمی و روحانی و پزشکیان نمی ترسند حا

از تفاوت دوطرز فکر و رفتار در باب حکومت است.«
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گــــزارش

ذره بین

»آرمان ملی« مواجهه صداوسیما با روسای جمهور را بررسی می کند

گفت وگو یا مناظره؟
   عبدالرضا داوری: در مقابل لحن پرخاش جوی مجریان پزشکیان بردباری کرد

   رحمت ا... بیگدلی: ما به پزشکیان رای دادیم که خبرنگاران از او نترسند

آرمان ملی- سیاوش پورعلی: هرباری 
کنش ها  که بحث افزایش بنزین می شود با وا
بگویم  باید  که  می شویم  روبه رو  متفاوتی 
قریب به اتفاق آنها نقدهای تندوتیزی است 
و همین مورد باعث شده تا دولت ها برای 
عصاتر  به  دست  کمی  حوزه  این  در  تغییر 
حرکت کنند ولی رئیس دولت چهادرهم در 
با صراحت  تلویزیونی خود  برنامه  دومین 
اعلام کرد که سال آینده قیمت بنزین افزایش 
خواهد داشت. این بیان به خودی خود از 
آینده  سال  اقتصادی  وضعیت  کنون  هم ا
شرایط  در  حالا  کرد.  خواهد  دشوارتر  را 
اقتصادی هستیم که شهروندان به خصوص 
است  سال ها  روبه پایین  متوسط  طبقات 
اقتصادی نامیده می شود  گرداب  آنچه  با 
گریبان هستند. ناترازی سوخت  دست به 
اما ریشه در چالش های متفاوتی دارد. از 
کارآمدی خودروسازان در تولید  یک سو باید نا
کم  مصرف را عامل مصرف زیاد  محصولات 
بدانیم و از سوی دیگر قاچاق سوخت را باید 
دلیل دیگری برشماریم که در موضوع بنزین 
همواره حساسیت برانگیز بوده است. مسعود 
پزشکیان در این برنامه به تغییراتی در حوزه 
اقتصاد اشاره کرد که با چاشنی بنزین قصد 
دارد قدم در این راه بگذارد. به صحبت های 
پزشکیان در رسانه ملی باز می گردیم، او با 
کید بر اینکه ناترازی انرژی یک مجموعه  تا
است، گفت: »به نظر من ما برای درمان تا الان 
مُسکن زدیم و درمان نکردیم. روند ناترازی ها 
از دولت های قبلی بوده و الان به جایی رسیده 
که بحرانی است. قبلا مدام مُسکن می زدند. 
گروه اقتصادی ما هم وزیر اقتصاد و هم رئیس 
بانک مرکزی و هم آقای طیب نیا در نشست با 
کارشناسان اقتصادی به چهار برنامه رسیدند 
کند. ما الان  کشور تغییر  تا روند اقتصادی 
در پرداخت پول بازنشستگان، گندمکاران 
مشکل داریم. اما ۴ میلیارد می دهیم بنزین 
گران وارد می کنیم و با قیمت ۳ هزار تومان 
می فروشیم. هیچ کارشناسی در دنیا این روند 
را قبول ندارد. این نیاز به درمان دارد. با نگاه به 
معیشت مردم این مداخله باید انجام شود. هر 
مداخله ای که می خواهیم انجام دهیم باید 

طبقه پایین جامعه را دید.«
    اجبار در خریدن بنزین

، اقتصاددان و تحلیل گر  محمود جامساز
مسائل اقتصادی در پاسخ به اینکه دولت با 
افزایش قیمت بنزین به دنبال چه راهکاری 
»آرمان ملی« می گوید:   به  خبرنگار  است، 
»رئیس جمهوری در مورد وضعیت بودجه 
همواره به این اشاره دارد که برای تامین منابع 
مالی توانایی لازم وجود ندارد. این می رساند که 
کید کرد که  منابعی در اختیار دولت نیست. او تا
راهی جز افزایش قیمت بنزین نیست، درحالی 
که افزایش قیمت این کالا که جایگزینی ندارد 
را  آن  قیمتی  هر  با  مجبورند  شهروندان  و 
خریداری کنند، خود مشکل بزرگ تری است 
که چالش های اقتصادی را افزایش می دهد. 
کالایی مشمول هزینه جابه جایی  زیرا هر 
می شود. بنابراین قیمت فروش کالاها روند 
افزایشی تری خواهند داشت. همه کارخانه ها 
و صنایع نیاز به نهادهای تولید و مواد اولیه 
دارند که مشمول افزایش قیمت خواهند شد 
و این افزایش قیمت ها روندی تسلسل باری 
خواهند داشت.« این اقتصاددان در همین 
مورد و با اشاره اعتراضاتی که به  افزایش قیمت 
بنزین خواهد شد، ادامه می دهد: »در این 
مورد باید به تجربه ناآرامی های سال 98 که 
خ داد اشاره  در پی افزایش قیمت بنزین ر
موضوع  این  به  همواره  شهروندان   کنیم. 
کنش نشان می دهند. جامعه با مطالبات  وا
که به دنبال  انباشته شده ای روبه رو است 
پاسخ هایشان خواهند بود. افزایش قیمت 
بنزین می تواند نارضایتی ها را افزایش دهد و 
باعث گسترش آن شود. از زمانی که پزشکیان 
وارد پاستور شده با افزایش روزافزون قیمت ها 
مواجه هستیم.« او با اشاره به ناترازی بودجه 

اقتصادی  چالش های  همه  »عامل  گفت: 
تحمیل  از  که  است  بودجه  ناترازی ها 
خ داده است.  هزینه های اضافه به دولت ر
مانند صداوسیما و بسیار از نهادهای مذهبی و 
تبلیغاتی که ربطی به دولت ندارند و همچنین 
سهمی در تولید ناخالص هم ندارند. نهادهای 
مذهبی و تبلیغاتی حجم عظیمی از بودجه 
را صرف خود می کنند. این بودجه ای است 
که از مالیات های دریافتی صرف می شوند 
و باعث شده ناعدالتی هایی در این حوزه 
مورد  همین  در  جامساز  شود.«  مشاهده 
اضافه می کند:  »درآمدهای مالیاتی مهم ترین 
منبع درآمدی دولت در بودجه خواهد بود زیرا 
به دلیل تحریم های آمریکا دیگر نمی توانیم 
روی فروش نفت حساب باز کنیم. در بودجه 
امسال نزدیک به ۲ میلیون بشکه در روز قرار 
است به  فروش برسانیم. ۴۲۰ هزار بشکه در 
اخیار نیروهای مسلح و یک میلیون ۳۳۰ هزار 
بشکه هم باید در اختیار دولت قرار بگیرد. روند 
کسری بودجه و ناترازی های انرژی از دولتی 
به دولت دیگر منتقل می شود که باعث شده 
کنون با انباشت ناترازی ها روبه رو باشیم.«  ا
جامساز در پاسخ به این سوال که آیا افزایش 
سوخت  قاچاق  از  می تواند  بنزین  قیمت 
زمان  »در  می کند:   اضافه  کند؟  جلوگیری 
احمدی نژاد قرار بود با افزایش قیمت بنزین 
عدالت اجتماعی رعایت شود ولی عملکردی 
ندیدیم و البته آماری از کاهش قاچاق سوخت 
هم منتشر نشد. کسانی که خودرو دارند از 
راه های مختلف به دولت یارانه می دهند ولی 
در برابر دولت برای آنها چه می کند؟ شهروندان 
مجبورند با هرقیمتی بنزین استفاده کنند و 
به همین دلیل دولت بر رویش حساب کرده 
ولی این مسیر درستی نیست.«  جامساز در 

پاسخ به این سوال که آیا افزایش قیمت بنزین 
کند،  می تواند از قاچاق سوخت جلوگیری 
می گوید: »جلوگیری از هر نوع قاچاق کالا و 
ارز و مواد مخدر جزء تکالیف سازمان های 
سنگینی  بودجه های  با  قاچاق  با  مبارزه 
که از سوی مردم پرداخت می شود.  است 
دولت بدون افزایش قیمت بنزین هم بابت 
کارآمدی خودروسازان دو تا سه برابر مصرف  نا
را از صاحبان خودرو دریافت می کند. در حالی 
گر خودروی استاندارد در اختیار مردم قرار  که ا
می گرفت دیگر از ناترازی بنزین خبری نبود. 
قطعا با تحلیل هزینه-فایده از افزایش قیمت 
بنزین خودداری و با جابه جایی منابعی نظیر 
۲ میلیارد یورو اختصاصی به  واردات خودرو به 

رفع ناترازی بنزین اقدام خواهد کرد.«
    مجلس خود را کنار کشید

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی در جریان بررسی 
بندی از لایحه بودجه ۱۴۰۴ در خصوص منابع 
حاصل از فروش نفت گفت: »بند الف ماده 
یک قانون هدفمندی دولت را مکلف کرده 
است که تا پایان برنامه پنجم توسعه، قیمت 
فرآورده های نفتی را به قیمت روی کشتی که در 
خلیج فارس است، قیمت گذاری کند. درحال 
حاضر از برنامه ششم توسعه هم گذشتیم اما 
این اتفاق نیفتاده است ولی اختیار تعیین 
قیمت بنزین هنوز در دست دولت است و 
مجلس همان موقع اختیار این موضوع را 
گر دولت همان موقع  به دولت داده است. ا
گفته شده تعیین  قیمت بنزین را به شکل 
می کرد، امسال به این مشکلات گرفتار نبودیم. 
پس اجازه بدهید دولت کار خودش را انجام 
بدهد و ما دخالتی در این زمینه نداشته 
ح هست که  باشیم. الان نیز بحث تهاتر مطر

حتما با تهاتر مخالفیم.«
   وقت اصلاحات است

عبدالناصر همتی در همایش روز بیمه با 
کید بر اینکه دیگر وقت اصلاحات رسیده  تا
است، گفت: »دنبال حل ناترازی ها هستیم؛ 
می خواهیم ریشه تورم را از بین ببریم. یکبار 
برای همیشه باید به سمت اصلاح ناترازی ها 

برویم.«

»آرمان ملی« تاثیر افزایش قیمت سوخت را بررسی می کند

تغییرات اقتصادی با چاشنی بنزین
: ناترازی انرژی از دولتی به دولت دیگر منتقل می شود        جامساز

مرتضی مبلغ:
کمیت به جمع بندی برسند عقلای حا

شکست دولت، شکست همه است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص 
امکان تحقق وفاق ملی بدون بازسازی اعتماد 
عمومی و چگونگی بازیابی این اعتماد اظهار 
گر کمی به مطلب ریشه ای تر  داشت: فکر می کنم ا
نگاه کنیم بهتر می شود این موضوع را پاسخ داد. 
گر یادتان باشد رهبری در مراسم تنفیذ به یک  ا
نکته بسیار مهمی اشاره کردند که موفقیت دولت 
کمیت است و  آقای پزشکیان، موفقیت کل حا
شکست دولت، شکست همه است. این حرف 
بسیار مهمی بود اما تحقق آن به اقتضائات و 
لوازمی نیاز دارد تا این پیروزی و موفقیت اتفاق 
بیفتد. یکی از مهم ترین آنها، بحث تحقق وفاق 
این  وفاق  معنی  گفت:  مبلغ  مرتضی  است. 
نیست که نازل و تقلیل به تقسیم پست، بین 
جریان های کشور شود. این حرکت به معنای به 
ابتذال و انحراف کشاندن وفاق است. بحران ها و 
ابربحران هایی به وجود آمده که این ها محصول 
که  برخی از رویکردهای غلط و اشتباهی بود 
دنبال شد؛ وفاق به این معنا است که برای مسائل 
اساسی کشور و حل این بحران ها باید گفت وگو و 
اجماع سازی برای برون رفت از این مشکلات شکل 
بگیرد و تجدیدنظر جدی و اساسی نسبت به 
رویکردها و سیاست های نادرستی که منجر به این 
بحران ها و ابربحران ها شده صورت بگیرد و بعد 
از آن اجماع سازی و راه حل های نوینی در پیش 
گرفته شود تا آن زمان تقسیم کار کرد و هرکسی در 
حد توان و تخصص اش کمک کند که این نکته 
بسیار اساسی است. وی افزود: در صورتی که آقای 
پزشکیان و دولت شان بحث وفاقی را که مطرح 
کردند، درست اجرا شود فرصت بسیار بزرگی برای 
کمیت است. متأسفانه دستگاه  هایی که  کل حا
خودشان را رقیب دولت می دانند، این فرصت را از 
بین می برند و یک خودزنی بزرگ انجام می دهند. 
برخی وفاق را به تقسیم پست ها تقلیل دادند و 
مدعی و طلبکار هستند. در روزهای گذشته هم 
به اولین لایحه دولت که یک لایحه بسیار ساده و 
ابتدایی بود، با درصد بالا رأی منفی بالا دادند؛ از 
کجای این رفتار، وفاق درمی آید؟ طلبکاری هایی 
مختلف  دستگاه های  در  تندرو  جریانات  که 
می کنند، تعجب آور است. با توجه به شکستی که 
در انتخابات خوردند، به جای آنکه شرمنده باشند 
و در سیاست هایشان تجدیدنظر کنند، حداقل 
دست دولت را باز بگذارند تا سیاست های سازنده 
را دنبال کند. اما معکوس عمل کرده و به اعتماد 
کمیت ضربه وارد می کنند.  عمومی در کل نظام حا
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت بیان کرد: 
از طرف دیگر به خود دولت انتقاداتی وارد است. 
متأسفانه دولت در این زمینه، در بسیاری از 
موارد راه را اشتباه می رود. یعنی فراموش کردند که 
اساس وفاق چیست. با توجه به این تندروهای 
متعصب که متأسفانه در تمام ارکان به نحوی 
نفوذ پیدا کرده و صدای بلندی هم دارند، تحقق 
گر این کار سخت، به  وفاق کار سختی است. اما ا
توزیع پست و تقسیم آن ها و تن دادن به مطالبات 
نادرست و غلط تندروها تقلیل پیدا کند، وفاق 
را به انحراف کشیده و به اعتماد عمومی ضربه 

سخت تری وارد می کند. 
   عملیات ضدوفاق تندروها 

مرتضی مبلغ در خصوص ایجاد تعادل در 
کشور با وفاق ملی عنوان کرد: اتفاقا در وفاق 
این اتفاق معکوس است. یعنی مشکل اساسی 
تا به حال این بوده که یک بخش از جامعه و 
گروه ها دیده می شدند و یک نوع خالص سازی 
و یکدست سازی به نام راهبرد جدی در کشور 
جریان داشته که منجر به شکاف های اجتماعی، 
سلب اعتماد عمومی و باعث شکل گیری بسیاری 
از ناامیدی ها و از همه مهم تر، محروم کردن کشور 
از بسیاری از نیروهای نخبه، ارزشمند و توانمند 
شده است. معاون وزیر کشور در دولت اصلاحات 
ادامه داد: یکی از نتایجی که با وفاق واقعی حاصل 
می شود این است که همه در حل معضلات و 
پیشبرد امور کشور به کار گرفته شده و مشارکت 
می کنند. منتهی همان طور که گفتم متاسفانه 
همچنان تلاش می شود که در بر همان پاشنه 
قبل بچرخد و جریان افراطی و تندرو این وفاق 
را مصادره کنند. من واقعا برای روند اموری که 
کمیت  بعضی از جریان های تندروی درونی حا
شرایط را وخیم و وخیم تر می کنند، احساس 
خطر می کنم. بهترین راه این است که عقلای 
کمیت، به سرعت بر سر مسائل اساسی کشور  حا
به جمع بندی درستی برسند. وی در خصوص 
مهم ترین مؤلفه های ضروری برای تحقق وفاق 
ملی گفت: مهم ترین مولفه ضروری آن است که 
اولا مسئولان قبول کنند بسیاری از رویکردها 
و سیاست هایشان اشتباه بوده است. بهترین 
گر اشتباه نمی کردند ما با این  دلیل این است که ا
بحران ها و مشکلات روبه رو نبودیم. مبلغ تصریح 
کرد: همان طور که گفته شد، شکست این دولت 
شکست همه خواهد بود و این حرف بسیار 
روشن است. بنابراین به زبان نیاوردنش خیلی 
بهتر است. امیدواریم همه کسانی که آن را درک 
می کنند و به آن توجه دارند، با تمام قدرت اجازه 
ندهند این شکست اتفاق بیفتد. هما نطور که 
اشاره کردم یکی از راهکارهای آن این است که 
دست تندروها از یکه تازی در میدان سیاست 
کشور کوتاه شود. بالاخره تندروها در هر کشوری 
هستند و کار خودشان را می کنند، اما اینکه در 
مقدرات یک کشور دخالت کنند، حرف بزنند و 
خودشان جزو تصمیم گیرها باشند، فاجعه آمیز 
است و باید آنان را مدیریت و کنترل کرد و کم کم از 
نهادهای خیلی مهم و اثرگذار کنار گذاشته شوند 
و در حزب خودشان هرکاری می خواهند انجام 
دهند، اما حضور در مقدرات کشور آن هم به شکل 
غیردموکراتیک و با نفوذ فاجعه ای برای کشور 

است و باید برای آن چاره اندیشی شود. 


